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Protokół
dwudziestego pierwszego posiedzenia sejmowego z dnia 27. Grudnia

1866.

Obecni: Marszałek Leon książę Snpieha.
Sekretarze: Zakrzewski, Paszkowski, ks. Kaczała, Ludwik Wodzicki.
Komisarz rządowy: C. k. radca dworu Possinger.
Posłów obecnych z początku posiedzenia 91, w dalszym Ciągu 121.
Początek posiedzenia o godz. 1/ 2 do 41.
Protokół odczytany przez sakretarza Zakrzewskiego przyjęto bez zarzutu.

Odczytano treść petycyj od !. 445 do 1. 448 włącznie.
Izba przyjmuje wniosek posła Laskowskiego, aby petycya do 1. 446 odesłaną była wprost do 

komisyi dla zmian w ordynacyi wyborczej.
Poseł ks. Dobrzański składa do laski Marszałkowskiej wniosek naglący, a mianowicie: Wysoki 

Sejm uchwali: Patent obowiązujący o tak zwanych jura stolae ma być ponownie wydrukowany, publiko
wany i gromadom rozdany. Na zadanie wnioskodawcy, Izba wniosek ten odsyła bezpośrednio do komisyi 
administracyjnej.

Pan komisarz rządowy odpowiada na interpelacye: a mianowicie: na interpelacyę posła Hu
bickiego z dnia 14. Grudnia 4866. Rząd nie wątpi, iż będzie mógł zapewnić spokojność i bezpieczeń
stwu mieszkańców w czasie przejściowym przy zaprowadzeniu nowej organizacyi. Władze dzisiejsze usu- 
niętemi nie beda, dopóki nowe Władze urzędować nie poczną, równocześnie albo przedtem jeszcze wejdą 
w życie instytucye autonomiczne, jako to : Rady powiatowe i gminne. Obok kolegialnych sądów obwo
dowych, ustanowione będą według potrzeby sądy po powiatach. Instytucyą sędziów pokojó Rząd zajmujt 
się obecnie, sprawę tę uważa za państwową , ztąd szczegółowych objaśnień w tej mierze w tej chwiu 
jeszcze udzielić nie jest w możności.

Na interpelacyę posła ks. Kuryłowicza z dnia 44. Grudnia b. r., p komisarz rządowy oświad
cza, że sprawę unormowania mesznego Rząd uważa jako nie wchodzącą w zakres spraw ustawodawczych, 
lecz pozostawia ją układom pomiędzy stronami; co do uregulowania taks jura stolae, Rząd obecnie po
rozumiewa się z ordynaryatami celem przedłożenia odpowiedniej ustawy.

Na interpelacye posła Dziewońskiego z d. 14. Grudnia b. r . , p. komisarz rządowy przytacza : 
fundusz szkolny ponosi koszta utrzymania całkowicie lub częściowo przy 20stu szkołach głównych. Do
datkami stałemi przyczynia się ten fundusz do 404 szkół trywialnych. Potrzeby funduszu szkolnego na 
1865 r. wynosiły 85.712 złr. Dochód własny tego funduszu ty1 ko 27.514 złr. Skarb Państwa pokrywa



niedobór w kwocie 58.197 złr. W  roku 1865 dochód z taks spadkowych wynosił 6.145 złr, a w pie- 
cioletniem przecięciu z lat. ostatnich 7.400 złr. Gdyby dochód roczny z taks spadkowych rozdzielono na 
wszystkie gminy, na jedną nie wypadłoby więcej nad 1 złr.

Na interpelacyę posła Rodakowskiego z dnia 14. Grudnia pan komisarz rządowy odpowiada, 
ze podczas traktowania z jednem konsortium, drugie konsortium przedłożyło korzystniejsze warunki. Z tern 
rokowania postępują i jest nadzieja, że sprawa ta wkrótce do pomyślnego rezultatu doprowadzona będzie, 
z uwzględnieniem także interesu miasta Lwowa.

Na interpelacyę posła Kraińskiego z d. 23. Grudnia h. r. pan komisarz rządowy zapewnia, że 
Rząd zmiany obecnego systemu opodatkowania gorzelni wcale nie zamierza, przeciwnie Rzad starać sie 
będzie o przeprowadzenie nowych jeszcze ulepszeń dla dogodności opodatkowanych.

Z porządku dziennego referent poseł Henryk Wodzicki odczytuje sprawozdanie komisyi do zba
dania czynności Wydziału krajowego, i kończy wyrażeniem uznania dla tych członków mianowicie, którzy 
do końca wytrwali w trudnem stanowisku przy ciężkiej i mozolnej pracy.

Z porządku dziennego członek Wydziału Grocholski odczytuje wmioski Wydziału w sprawie 
rozkładu i poboru podatku zarobkowego i dochodowego. Do dyskusyi ogólnej nikt głosu nie żada. Przy 
rozprawie szczegółowej poseł ks. Sanguszko wnosi nad punktem lszym przejście do porządku dziennego.

Poseł Laskowski wnosi do 1. punktu projektowanej ustawy poprawkę tej treści: aby w skład
komisyi krajowej wchodziło także dwóch mężów zaufauia wybranych przez Wydział krajowy.

Poseł ks. Kuryłowicz do tegoż punktu wnosi poprawkę, a mianowicie: zamiast „przez urząd
gminny wskazanych mężów zaufania11, ma s tać : „i dwóch mężów zaufania, wskazanych przez podlegają
cych podatkowi zarobkowemu lub dochodowemu."

Przed głosowaniem książę Sanguszko od swego wniosku odstępuje, punkt Iszy Izba przyjmuje 
wraz z poprawką posła Laskowskiego, poprawka zaś posła Kury łowi cza upada. Punkt ten będzie więc 
opiewał:

1. W  celu zabezpieczenia mieszkańców od dowolności przy wymierzaniu podatku zarobkowego 
i dochodowego, należy przywrócić przepisane Najw. patentem z 29. Października 1849 r. komisyę miej
scową i komisyę krajową, i tym komisyom poruczyć wymierzanie tak podatku dochodowego jako też za
robkowego, komisye miejscowe ustariowioncby były w każdym powiecie, i składałyby się z dwóch urzę
dników politycznych, z którychby jeden przewodniczył, z jednego urzędnika skarbowości i z dwóch mę
żów' zaufania, wybranych przez Radę powiatową. Kornisya krajowa przy boku Namiestnika do rozstrzygania 
rekursów i zażaleń, składałaby się z wice-prezesa Namiestnictwa jako przewodniczącego, z dwóch urzę
dników politycznych, z referenta stałych podatków’ w c. k. krajowej dyrekcyi finansowej i z jednego 
urzędnika rachunkowości, i z dwóch mężów zaufania wybranych przez Wydział krajowy.

Komisye uchwalałyby większością głosów, a w razie równości głosów rozstrzygałby przewodni
czący. Komisye powiatowe miałyby obowiązek przyzywać do swych narad jednego członka urzędu gmin
nego, i dwóch przez urząd gminny wskazanych mężów zaufania z miejsca zamieszkania podatkującego, 
lub gdyby chodziło o przedsiębiorstwo, z miejsca siedziby takowego, którzyby mieli jednakże tylko głos 
doradczy.

Drugi punkt: Przy wymierzaniu podatku zarobkowego wyższy stopień (klasa) tego podatku 
wtenczas tylko może być zastosowany, jeżeli cyfra podatkowa tego stopnia wraz z dodatkiem */3 stano
wiącym najniższy wymiar podatku dochodowego, wyrównywa przynajmniej 20tej części dochodu, jaki 
trudniący się zarobkowością, o której opodatkowanie chodzi, posiada; przyjęto podług wniosku Wydziału 
bez zmiany.

Do punktu trzeciego poseł Staruch wnosi dodatek: gospodarze wożący sól uwalniają się od 
podatku zarobkowego. Wniosek ten posła Starucha przyjęto. Punkt trzeci przyjęto ze sprostowaniem myłki 
druku, ostatnie słowo we wniosku ma być „zarobkowego", a nie „dochodowego". Oraz polecono Wydzia
łowi, aby do trzeciego czytania w miejscu i sposobie właściwym, zamieścił w tym punkcie, przyjęty do
datek posła Starucha.

Z kolei referent poseł Dr Dietl odczytuje sprawozdanie komisyi edukacyjnej względem ustano
wienia Rady szkolnej w Królestwie Galicyi i Lodomeryi z Wiel. Ks. Krakowskiem.



Referent prostuje myłkę druku: w Art. IV. punkcie 3cim przed słowem: „przywołanych" opu
szczono słowa „przez Namiestnika."

W dyskusyi ogólnej poseł ks. Ginilewicz wnosi przejście do porządku dziennego nad wnio
skami komisyi edukacyjnej. Dalej zabierają głos za wnioskami komisyi posłowie: Kabat, Ziemiałkowski, 
przeciwko, posłowie ks. Łoziński, Pawlików. Poczem uchwalono zamknięcie dyskusyi. Za wnioskami ko
misyi zapisani są jeszcze posłowie: Sawczyński, Potocki Adam, Majer, Wolny, Golejewski, ks. Ruczka; 
przeciwko ks. Naumowicz. Przystąpiono do obrania mówców generalnych.

Po czterogodzinnej przerwie posiedzenie rozpoczęto o godzinie pół do 7ej.
Poseł Trzecieski wnosi, aby wniosek jego o zniesieniu skutków prawnych przedłożony już na 

dniu 4- Grudnia dla krótkości czasu w myśl §. 46. regulaminu z pominięciem formalności odesłano do 
komisyi petycyjnej. Izba wniosek przyjmuje. Również przyjęto wniosek posła Hebdy o odesłanie wprost 
do komisyi administracyjnej, wniosku tego posła o jurysdykcyi nad urlopnikami.

I

Jako mówcy generalni w przedmiocie sprawozdania komisyi edukacyjnej przemawiają: Poseł 
Majer za, poseł ks. Naumowicz przeciwko wnioskom komisyi. Po przemówieniu wreszcie referenta przy
stąpiono do głosowania nad wnioskiem przejścia do porządku dziennego; wniosek ten znaczną większo
ścią upada. Po wyjściu pewnej liczby posłów z Izby obliczenie wykazało 82 posłów obecnych.

Przy rozprawach szczegółowych tytuł, art. I., II. i III. przyjęto bez zmiany.

Przy artykule IV. poseł Landesberger wnosi: Po ustępie 7mym, ustęp 8my następującej treści:
8) z członka fachowego izraelickiej ludności krajowej, wybranego na przemian przez społeczność izraelic- 
ka we Lwowie i w Krakowie zawsze na trzy lata, jako czas urzędowania tegoż członka.

Przy głosowaniu Izba odrzuca poprawkę posła Landesbergera, a cały ten artykuł przyjmuje
wedle wniosku komisyi. Również przyjęto następnie artykuły V., VI. i VII. Artykuł VIII. przyjęto z po
prawką wniesioną przez samegoż referenta, aby pierwsze słowo tego artykułu było „Rozporządzenia" za
miast „Ustawy." Następnie zwolniwszy sprawozdawcę od powtórnego odczytywania, uchwalono jednomyśl
nie całą Ustawę w trzecicm czytaniu.

Poseł Adam Potocki wnosi, aby Izba poleciła Wydziałowi krajowemu ułożenie petycyi do Najj. 
Pana, w myśl uchwalonych wniosków komisyi. Poseł Grocholski uważa za dostateczne ushwalenie wnio
sku komisyi umieszczonego w końcu sprawozdania a mianowicie: Wysoki Sejm zechce uchwalić: „Uni
żoną prośbę do Najj. Pana, ażeby najłaskawiej ustanowić kazał Radę szkolną krajową dla Królestwa Ga- 
licyi i Lodomeryi z Wiel. Ks. Krakowskiem podług przyłączonego projektu".

Poseł Potocki przyłącza się do zapatrywania się posła Grocholskiego, następnie Izba przyjmuje 
wniosek powyższy w drugicm czytaniu, a po odczytaniu go w języku polskim i ruskim, zaraz i w trze- 
ciem czytaniu. Koniec posiedzenia o godz. 9tej. Jutro posiedzenie o godz. 10. zrana. Na porządku 
dziennym :

1. Sprawozdanie komisyi edukacyjnej względem ustanowienia komisyi egzaminacyjnej przy Wszech
nicy Jagiellońskiej.

2. Sprawozdanie komisyi edukacyjnej o funduszu emerytalnym.
3. Trzecie czytanie ustawy o funduszu zapasowym parafialnym.
4. Trzecie czytanie wniosku Wydziału krajowego o rozkładzie i poborze podatku dochodowego 

i zarobkowego.

5. Sprawozdanie komisyi administracyjnej o wniosku posła Demkowa, oddzielnego poboru re
kruta.

6. Sprawozdanie komisyi petycyjnej.

L eon  S ap ieh a  wł. r.
Ł. W odzlck i wł. r.
F. P a sz k o w sk i wł. r.



Dalszy ciąg petyoyj
wniesionych do Sejmu do dnia 27. Grudnia 1866.

445. Rada gminna miasta Jasła przez posła Trzecieskiego o prawo do wysełania na Sejm swego posła

146. Właściciele dóbr tabularnych niżej 100 złr. płacący w obwodzie Sanockim, przez p osła Lasków
skiego o zmianę Ordynacyi wyborczej w ten sposób, aby do klasy większych posiadaczy dóbr przy
łączeni, a z okręgów wyborczych gmin wiejskich wyłączeni byli.

147 . Zgromadzenie Sióstr Miłosierdzia w Budzanowie przez posła J. Eks. hr. Gołuchowskiego o wsparcie.

148 . Sawczyński Zygmunt poseł, prosi o uwolnienie od warunków co do wieku i studyów dla urzędni
ków Wydziału krajowego przepisanych, celem pozyskania stałej posady przy Wydziale krajowym.

Z drukarni K. Pillera 1866.


